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«اختلالات جدید اینترنت» با حضور کارشناسان و پژوهشگران فضای مجازی بررسی شد

عادت می کنیم؟

ادعاهای جدید درباره تغییر مدیر حراست در شهرداری تهران
حاشیه های عزل یک مدیر  انقلابی

شــرق: چشم میلیون ها کاربر فضای مجازی به دستان نمایندگان مجلس بود که در تأیید یا رد «طرح صیانت» دکمه دو را می زنند یا چهار که ناگهان 
خبر رســید «شورای عالی فضای مجازی» در اقدامی عجیب بخش مهمی از این طرح پرحاشــیه با نام بی مسمای «طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی» را تصویب کرده اســت. این همان شــورایی اســت که ریاست آن را ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور برعهده دارد؛ هم او که در 
مناظره های انتخاباتی ســال گذشته از فالوئرهای میلیونی خود خبر می داد و می گفت حتی حواسش به «گیمرها» نیز هست. حالا او، نه تنها از طرح 
صیانت که در مجلس و دولت دست به دســت می شــد، گله ای ندارد بلکه در ادامه اختلالات صورت گرفته در یک ســال گذشته راه فیلترینگ را از 

«شورای عالی فضای مجازی» هموار کرده است. 

کارشناســان حــوزه فنــاوری اطلاعــات و رســانه ها تصویب ایــن طرح را 
اجرائی شــدن زیرپوستی و در سکوت همان طرح صیانت می دانند که به معنی 
ایجاد محدودیت بیشــتر در دسترســی به اینترنت و در نهایت حذف آن خواهد 
بود. البته کاربران نیز در این مدت بی کار ننشستند و تلاش کردند صدای اعتراض 
خود را به گوش مســئولان برسانند. به همین دلیل بود که کارزاری تحت عنوان 
«اعتراض عملی به اختلالات گسترده در اینترنت» راه اندازی شد که تاکنون بیش 
از ۴۰ هــزار نفــر آن را امضــا و از آن حمایت کرده اند و جمــع آوری امضا برای 
آن تا آخر شــهریور نیز ادامه دارد. در بخشــی از این درخواســت که خطاب به 
ملت ایران نوشته  شده، آمده اســت: «برای نشان دادن عمق مشکل که فراتر از 
سرویس دهندگان اینترنت است و محدودیت هایی که به  طور کلی در حال اعمال 
اســت، باید به طور مداوم اختلالات را در سامانه ۱۹۵ ثبت کنیم و اسناد آن را با 
هشتگ #گزارش_اختلال به اشتراک بگذاریم تا با نشان دادن سطح این اختلالات 

و حمایت عموم جامعه بتوانیم صدای اعتراض خود را به مسئولان برسانیم.
امیدواریم که مســئولان با شنیدن صدای اعتراض مردم از فیلترینگ گسترده 
دست بکشند و شرایط را برای بهبود ارتباط و بهره گیری از تکنولوژی های جهانی 
فراهم کنند؛ چرا که فیلترینگ با هیچ بهانه ای قابل توجیه نیســت، نه حمایت از 
تولید داخل و نه کنترل آسیب های اجتماعی!». بر اساس این یک نشست مجازی 
در کلاب هــاوس با حضور تعدادی از فعــالان و صاحب نظران این حوزه تحت 
عنوان «چه بلایی ســر اینترنت آمده؟» برگزار شــد. در این نشست کارشناسانی 
ماننــد «محمدرضا جلائی پور» فعال سیاســی و پژوهشــگر جامعه شناســی، 
«مرضیــه ادهم» و «محمد رهبری» از پژوهشــگران فضای مجازی و «ســعید 
ســوزنگر» و «آرین اقبال» از پژوهشگران فناوری اطلاعات شرکت و دغدغه های 

خود را بیان کردند.

 «اینترنت» طبقاتی شده است
«ســعید ســوزنگر» نویســنده این کارزار با تأکید بر تغییر در نحوه فیلترینگ 
اینترنت در کشــور گفت: «دیگر شــاهد صفحه پیوندها نیســتیم و سیاست به 
ایــن ســمت رفته که چیزی را به کاربر نشــان ندهیــم و کاری کنیم که ترافیک 
سرویس های داخلی که خارج از کشور هستند، هم مجبور به مهاجرت به داخل 

کشور شوند».
او افزود: «اســپید تست سرویســی اســت که پهنای باند و ظرفیت ارتباطی 
را بررســی می کند و به این معنی نیســت که همان تجربه کاربری را در هنگام 
اســتفاده از اینســتاگرام یا واتس اپ به دســت می آورید؛ چون اسپید تست یک 
مســیر آزاد و شفاف است». ســوزنگر با انتقاد از اختصاص اینترنت رایگان برای 
دهک های پایین، کودکان، خبرنگاری و... گفت: «اقتصاد ما همانند چین نیست؛ 
پــس دولتمردان باید تفاوت بین ما و چین قائل شــوند و بدانند این امر اینترنت 

طبقاتی را شکل می دهد و تنها راه مقابله با آن آگاهی رسانی است».
و  مخابراتی  همکاری های  چین  با  ۲۵ ساله  تفاهم نامه  بند  نگران کننده ترین   

امنیتی است
«محمدرضــا جلائی پــور» فعال سیاســی و پژوهشــگر جامعه  شناســی و 
سیاســت گذاری عمومی در این نشســت مجازی دو مورد از مهم ترین خطرات 
پیش روی جامعه ایران را اقتدارگرایی دیجیتال مدل چینی و اســتعمار دیجیتال 
دانســت و عنوان کــرد: «بعد از واقعه میــدان تیان آن  من، چین بــه این نتیجه 
رســید که فقط رشد اقتصادی کافی نیست و هم زمان با رشد اقتصادی و بهبود 
وضعیت اقتصادی عموم شهروندان باید به سمت تقویت ابزارهای کنترل افکار 
عمومی و تبلیغات ایدئولوژیک برود و بعد از گسترش اینترنت به ویژه در ۱۰ سال 
گذشته بر کنترل ارتباطات آنلاین شهروندان بیشتر متمرکز شد و با پیشرفت های 

فنــی به عنوان الگویی در حــوزه اقتدارگرایی دیجیتال در دیگر کشــورهای دنیا 
مبدل شــد». او افزود: «متأسفانه به نظر می رســد الگوی حکمرانی سایبری در 
ایران هم از حیث نوع برخورد فنی و هم  شکل حکمرانی سیاست گذاری، مشابه 
مدل چینی اســت و اگر حتی کسری از آن در ایران اجرا شود، به شدت آزادی ها 
و حقوق اساســی شــهروندان را کاهش داده و به قدرت متشکل جامعه ایران 

لطمه وارد می کند».
ایــن فعال سیاســی نگران کننده تریــن بند تفاهم نامه ۲۵  ســاله بــا چین را 
همکاری هــای مخابراتی و امنیتی دانســت و گفت: «در چین رضایت اقتصادی 
عمومی بالاتر اســت و دولتی متکی به حزب کمونیســت دارد که هم در سطح 
افقی لایه زیرین و هم در سلســله مراتب عمودی بســیار کارآمد است؛ اما ایران 
جامعه ای اســت که در چند مورد بیش از ۷۰ درصد مردم ناراضی هستند و در 
پنج ســال گذشته فقر و نابرابری بیش از دو برابر شده و حتی در نیروهای دولتی 
نیز شکاف هایی دیده می شود که اگر به هر میزان این محدودسازی اتفاق بیفتد، 
هــم برای جامعه ایــران و هم برای دولتمردان ایران مضــر خواهد بود و حتی 

می تواند خطر امنیتی ایجاد کند».
 نامشخص بودن فلسفه تکنولوژی در سندهای بالادست

«مرضیه ادهم»، مهندس کامپیوتر و پژوهشــگر فضای مجازی نیز در ادامه 
گفــت: «موافقان طرح صیانت اصرار دارند در همه کشــورها این محدودیت ها 
و فیلترینگ وجود دارد و عملی خارج از عرف جهانی انجام نگرفته اســت؛ اما 
اســتراتژی و فلسفه تکنولوژی در کشور در سندهای بالادست مشخص نیست و 
در حوزه اینترنت نه به شدت چین سلبی هستیم و نه ایده های ایجابی داریم که 

چشم اندازی برای ۲۰ سال آینده داشته باشیم».
او ادامه داد: «مســئولان در قســمت فرهنگی و جهاد تبیین معتقدند باید با 
تمام دنیا در ارتباط باشــیم و پیام خود را به دنیا برسانیم، ولی این ایده تناقضی 
ایجاد کرده است؛ چون از سمتی خواهان گفتمان قوی و انتقال مسائل فرهنگی 

و سیاسی هستیم و از طرفی با سلبی ترین قوانین اینترنت مواجهیم».
ادهــم با انتقاد از برخی اظهارنظرها مبنی بر نقش تحریم بر کیفیت اینترنت 
عنوان کرد: «شــرایط جوری شــده که هرکســی می تواند پــای متغیر تحریم را 
وســط بیاورد و از این آب گل آلود ماهی بگیرد. ما به خاطر تحریم، تحت  فشــار 
هستم و دور خود دیوار کشــیده ایم و از محاسبات دنیا کنار گذاشته می شویم و 
فرصت های طلایی را در اقتصاد و ... از دست می دهیم؛ اما اینکه اتفاقات دیگری 
را به موضوع تحریم وصل کنیم، بازی با کلمات اســت و فرصت طلایی کاسبان 
تحریم اســت که به بهانه تحریم شــاید در بدنه سیاست گذاری با همین توجیه 

قراردادهای میلیاردی می بندند».
«محمد خطیبی»، کارشــناس تکنولوژی نیز با بیــان این جمله که در بحث 
خریــد پهنای بانــد رانت های زیادی وجود داشــته و پول های زیــادی جابه جا 
می شــود، عنوان کرد: «اختلالات حتی اگر عمدی یا غیرعمدی باشــند، کمترین 
خواســته مردم این است که اطلاع رسانی شود. مســئولان بگویند که به عنوان 
تصمیم گیرندگان تشــخیص دادیم این اختلالات باید باشــد. در کشــور امارات 
تمــاس صوتی از طریق اپلیکیشــن هایی مثل واتس اپ و... ممنوع اســت، ولی 

به صورت قانون اعمال  شده است؛ اما در کشور ما این شفافیت وجود ندارد».
 نباید به اختلالات عادت کنیم

«حامد بیدی»، مدیرعامل سامانه کارزار و کارشناس فضای مجازی نیز در این 
نشســت مجازی گفت: «اختلالات در روزهای اخیر شــدت گرفته و باید مردم را 
دعوت کنیم به این موضوعات حســاس باشند و حساسیت خود را نسبت به این 
اختلالات پی درپی از دست ندهند؛ چون متأسفانه تکرار آن باعث می شود مردم 

به اختلالات جدید عادت کنند و این خطرناک است».
او با انتقاد از مرکزیت زیرســاخت اینترنت در یک نقطه در کشــور و افزایش 
احتمال بروز تهدید امنیتی عنوان کرد: « اینکه اینترنت از یک نقطه در کشور که 
حتی نقطه فیزیکی آن معلوم است، به  کل کشور توزیع شود، جدا از اینکه نقض 

مرکزگرایی اینترنت است، حتی با نگاه امنیتی نیز اتفاقی ضد امنیتی است».
بیدی افــزود: «ما یک طرح صیانت داریم و یــک رویکرد صیانت گری. طرح 
صیانت به دلیل اعتراض های مردمی تا امروز تعلیق شده و شکست آن موفقیتی 
بزرگ برای جامعه مدنی اســت؛ اما این شکســت ربطی به رویکرد صیانت گری 
ندارد و به نظر می رسد حامیان صیانت پس از تجربه طرح صیانت یاد گرفته اند 
در خفا آن را انجام دهند و اتفاقاتی که در حال وقوع است، در برخی ابعاد بسیار 

بزرگ تر از طرح صیانت است و صیانت گری همچنان ادامه دارد».
 محدودیت های اینترنت اثر خود را بر جامعه می گذارد

همچنین در این نشســت مجازی «محمد رهبری»، پژوهشگر فضای مجازی 
گفت: «محدودیت هایی که آهســته و پیوسته برای اینترنت اعمال می شود، هم 

فنی و هم غیر فنی است و اثر خود را بر جامعه می گذارد».
او افــزود: «اینســتاگرام به عنوان یک پلتفــرم پرطرفدار در ایــران، روزبه روز 
کاربران جدیدی پیدا می کرد ولی در آخرین نظرســنجی ایســپا این روند نه تنها 
متوقف  شده، بلکه شــاهد کاهش مخاطبان کاربران اینستاگرام هستیم که تنها 

دلیل این اســت که اقداماتی که برای اعمال محدودیت انجام می شــد، به نظر 
می رســد جواب داده و گرانی اینترنت در کنار کندشــدن اینســتاگرام و استفاده 
از فیلترشــکن در کنار شــرایط سخت اقتصادی باعث شــده افراد مجبور  شوند 
کمتر از اینســتاگرام و اینترنت استفاده کنند و خود را به برخی سایت های خاص 

محدود کنند».
رهبری عنوان کرد: «فضــای آنلاین به حاکمیت و نهادهای حکمرانی کمک 
می کند تا بهتر افکار عمومی و دغدغه های مردم را بشناســند و سیاست گذاری 
بهتری برای جامعه داشــته باشــند، اما اعمال محدودیت عمــلا حکمرانان را 
محدود می کند یعنی نه تنها باعث تشــدید بحران های اقتصادی می شود بلکه 
دسترسی حکمرانان به بخش های مختلف گروه های اجتماعی را قطع می کند 
و این از دیگر آســیب هایی اســت که برای حکمرانی دارد، اگر اینترنت محدود 

شود».
 حتی لیستی از سرویس های فیلترشده وجود ندارد

در ادامه «آرین اقبال»، پژوهشــگر اینترنت و کارشــناس فناوری اطلاعات، با 
تأکید بر اینکه سطوح مختلف فیلترینگ در کشور وجود دارد، گفت: «در گذشته 
به جای آدرس اصلی صفحه پیوندها باز می شــد و در دوره ای این روش جواب 
می داد ولی با امن ترشــدن پروتکل ها این سیستم جواب نداد و درنتیجه مجبور 
شــدند اقدامات دیگری انجام دهند و امروز شــاهد هســتیم کــه دیگر صفحه 
پیوندها وجود ندارد، بلکه صفحه سایت می چرخد ولی پاسخ گو نیست و سطح 

سوم فیلترکردن روی IP بود که دسترسی ایران را قطع می کردند».
او افزود: «در حال حاضر به دلیل اســتفاده از وی پی ان ها و رمزگذاری داده ها، 
بررســی ترافیک امکان پذیر نیســت و در صورت قطع ارتباط اینترنت به صورت 
کامــل احتمال ازکارافتادن اینترنت وجــود دارد، به همین دلیل در حال حاضر با 
اختلال گسترده در اینترنت مواجه هستیم». اقبال ادامه داد: «سرویس هایی مثل 
اینســتاگرام که سرویسی مثل وب سایت است و چندین آدرس دارد و هر بخش 
با یک آدرس کار می کند، فیلترینگ به این صورت است که به صورت اتفاقی هر 
بار بعضی از این آدرس ها با مشــکل روبه رو می شــود و کاربر متوجه نمی شود 
کــه اختلال وجــود دارد، بلکه تصور می کند اینترنت کند اســت و این آدرس ها 
به صورت دست چین شــده گاهی فیلتر می شــوند». او با انتقــاد از رویکرد عدم 
شفافیت توسط سیاســت گذاران حوزه اینترنت، گفت: «در روسیه وقتی صفحه 
فیلترینگ باز می شود، به صورت کاملا شــفاف علت، تاریخ و حکم دادگاه برای 
فیلترشدن وب سایت قابل مشاهده است و حتی یک کتابچه وجود دارد که تمام 
حکم ها، ســایت ها و... در آن قابل مشاهده است اما در ایران حتی یک لیست از 
ســرویس های فیلترشده وجود ندارد». اقبال ادامه داد: «برخی از فعالان سعی 
کردنــد از کارگروه تنظیم مصادیــق محتوای مجرمانه یا شــورای عالی فضای 
مجازی به اســتناد قانون دسترسی اطلاعات این لیست را تهیه کنند اما همیشه 
جواب محرمانه گرفته اند، در نتیجه نمی دانیم سرویســی که فکر می کنیم فیلتر 
اســت آیا فیلتر شــده یا مانند اقدام همراه اول و ایرانسل در بحث کلاب هاوس 

اختلال غیرقانونی ایجادشده است».
این پژوهشگر اینترنت و کارشــناس فناوری اطلاعات عنوان کرد: «وقتی یک 
اپراتور از حدی بزرگ تر شــود، موظف اســت تجهیزات پالایــش و فیلترینگ را 
خریداری و ترافیک خود را از آن عبور دهد تا حجم ترافیکی که قرار است فیلتر 
شــود، توزیع  شده و هزینه ها کاهش یابد اما مدیریت این سیستم بر عهده اپراتور 

نیست و کنترل آن از بیرون دیکته می شود».
 متمرکزشدن اینترنت بدتر از اختلال است

«وحید شــهبازیان»، کارشــناس شــبکه نیز در این نشســت با تأکید بر لزوم 
اســتفاده از شــرکت های خصوصی بــرای تأمین پهنای باند کشــور گفت: «این 
اختلالات عمدی اســت و مستندات آن را نشان می دهد، ولی بدتر از آن ماجرای 
متمرکزشــدن اینترنت در یک نقطه اســت که مشکلات شــبکه را چندین برابر 
می کند». او افزود: «متمرکزکردن اینترنت هزینه آن را بالا می برد و در شهرهایی 
که زیرســاخت برای انتقال وجود ندارد، عملیات ارســال اینترنت هزینه را برای 
بازار هدف بالا می برد؛ بنابرایــن به جای اعطای اینترنت رایگان برای دهک های 
پایین جامعه که عموما در مکان های دورافتاده قرار دارند، مشکل متمرکزکردن 
اینترنت باید برطرف شــود». «محمد کشوری»، کارشناس فناوری اطلاعات هم 
گفت: «اینکه مســئولان تأکید می کنند که نیاز به شبکه فیبر نوری داریم و شبکه 
ارتباطات ثابت ما کم رشــد کرده و باید توســعه پیدا کند و علت کندی اینترنت 
و نارضایتی مردم عمدتا در این بخش اســت، نکته درستی است، ولی به همان 
اندازه می تواند علت واقعی کندی اینترنت در بخش هایی از شبکه برای بخش 

زیادی از مردم نباشد».
او افزود: «شــبکه ارتباطات ثابت یعنی اینترنت خانگی در سال های گذشته 
توســعه درســتی نداشــته و این عقب ماندگی بایــد جبران شــود و اگر وزارت 
ارتباطات بتواند فیبر نوری را به تعداد بیشــتری از خانه ها برساند، خیلی خوب 
است اما باید دید آیا این شبکه فیبر لزوما به افزایش کیفیت دسترسی به اینترنت 

و اتصال به شبکه های بین المللی کمک می کند یا خیر».

شنبه
۱۹ شهریور ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۷۱

نورا حســینی: هنوز ســرانجام رســیدگی به پرونده شــهردار 
ناحیه ای که قهرمان فسادســتیزی در شــهرداری تهران شد و 
چهــره خونی اش که گفته می شــد بر اثر مبــارزه با متخلفان 
ساختمانی است، مشخص نشده، مدیری که گفته شد خودزنی 
کرده اســت. مدیران کنونی شــهری تأکید دارنــد که اولویت 
اصلی آنها مبارزه با فساد است؛ اما هر چند وقت یک بار خبری 
درباره دســتگیری یکی از مدیران شــهری یا تغییر مدیران به 
دلیل تخلفات در فضای غیررسمی منتشر می شود. ماه گذشته 
بود که خبرهایی مبنی بر دســتگیری یکی از مدیران شهری در 
بخش حقوقی شهرداری تهران به جرم رشوه و پُست فروشی 

از سوی دادسرای ناحیه ۳۷ در فضای مجازی منتشر شد.
مهــدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، نســبت به 
جزئیات این پرونــده اظهار بی اطلاعی کرد  اما علیرضا زاکانی، 
شــهردار تهــران، در توضیح درباره بازداشــت یکی از مدیران 
حقوقی شــهرداری تهران به رسانه گفته است: این اتفاقی که 
بیان شد در رسانه ها در حقیقت کار مجموعه داخل شهرداری 
است؛ یعنی یک کار صیانتی از داخل خود مجموعه شهرداری 
صورت گرفت و تا ابعاد آن روشــن نشود، قابل توضیح بیشتر 
نیست. او تخلفات انجام شده را در برابر حقوقی که برای شهر 
در راه مبارزه با فســاد کسب شده، ناچیز دانسته و گفته در این 
مدت توانســته ایم ۱۷ هزار و ۷۰۰ میلیــارد تومان در محاکم از 
حقوق را به نفع شــهرداری صیانت کنیــم و همچنین بالغ بر 
هفت هــزارو ۵۰۰ میلیارد تومان اماکــن را پس بگیریم. ما یک 
اتفاقــات بزرگی را رقــم می زنیم، بنا نداریم ســروصدا کنیم و 
بگوییم. مواجهه با فســاد را وظیفه خود می دانیم. در گذشته 
هم این کار را کردم. امروز شــیوه مواجهه با فساد برای خودم 
این اســت که بتوانم اســتیفای حقوق مردم به صورت عملی 
داشته باشــم، این شــرایطی که درباره یکی از مدیران شهری 
اتفاق افتاده، در مســیر رسیدگی است و در صورت روشن شدن 
ابعــاد آن به مــردم اطلاع رســانی می شــود؛ امــا ابعادش 

قابل مقایسه نیست با کارهایی که ما داریم می کنیم.
امــا حاشــیه های ایــن دســتگیری همچنان ادامــه دارد، 
پنجشنبه شــب فرید مدرسی، فعال رســانه ای در کلاب هاوس 
مدعــی شــده که این دســتگیری و تغییر مســئول حراســت 
شــهرداری تهران در ارتباط اســت و این مدیر قربانی مبارزه با 
فساد شــده، او به نقش رئیس سازمان بازرسی شهرداری هم 
در ایــن جابه جایی تأکید کرده بود؛ هرچند کــه برای این ادعا 
هیج سندی نداشت و تنها از نهادهای قضائی خواست که به 

موضوع ورود کنند.
مدیران شهری در برابر این سخنان سکوت کرده و برخی از 
اعضای شورای شهر تهران هم تنها اظهار بی اطلاعی کردند و 
هیچ مقام مسئولی در شهرداری یا نهادهای قضائی و نظارتی 

این سخنان را تأیید نکردند.
امــا مهدی اقراریان، رئیس کمیســیون نظــارت و حقوقی 
شورای شهر تهران، سه شــنبه گذشته در تذکری که در صحن 
شورای شــهر تهران مطرح کرده بود، به صورت ضمنی تغییر 
مدیریت در حراست شهرداری را هزینه مبارزه با فساد دانسته 

بود.
او در ایــن تذکــر بــه تغییرات جدیــد در انتصابــات بدنه 
شــهرداری تهران اشــاره کرده و گفته بود: پس از گذشت یک 
ســال از دوره مدیریت آقای زاکانی در این چند روز اخیر شاهد 
شــروع فصل جدید جابه جایی مدیران در مجموعه شهرداری 
تهران هستیم که یکی از این تغییرات در حوزه حساسی مانند 
حراست شــهرداری تهران است. با توجه به اینکه یکی از این 
تغییرات در حوزه نظارتی اســت که بنده هم عضو کمیسیون 
نظارت شورای شهر تهران هستم، شاهد بودیم که آقای مقدم 
جزء برادران انقلابی، ارزشــمند و از نیروهای پاکدست به شمار 
می رود؛ که در یک سال گذشته به صورت غیرنمایشی به مبارزه 

با فساد پرداخته است.
اقراریان تأکید کرده بود انتقاد و برخورد با فساد حتما هزینه 

دارد: نیروهای انقلابی و حزب اللهی حتما آمادگی این را دارند 
که در مبارزه با فساد هزینه بدهند.

امــا علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، درباره عزل مســئول 
حراست شــهرداری تهران و مبارزه با فساد به رسانه ها گفت 
که سعی کردیم تلاش این باشد که از حق و حقوق شهروندان 
در حد اعلا دفاع شود. ما مدیری را که برکنار شد، برای فضایی 
دیگر در نظر گرفته بودیم؛ اما او پیشــنهاد ما را قبول نکرد و به 
اقتضای توسعه فعالیت ها، فردی دیگر در حراست شهرداری 

جایگزین خواهد شد.
به جز این مدیر که گفته می شــود هزینه مبارزه با فســاد در 
شــهرداری را داده اســت، خبر دیگری هم مبنی بر تغییر یکی 
از مدیران کل شــهرداری به دلیل اتهامات مالی منتشــر شده 
است. شــهر ما یکی از کانال های خبری حوزه مدیریت شهری 
در این زمینه نوشته است که این برکناری ناگهانی که در قالب 
اســتعفای اجباری صورت گرفته، هنوز به  طور رســمی اعلام 
نشده و برنامه تودیع این مدیرکل بدون حضور معاون زاکانی و 

صرفا با حضور رئیس دفتر او برگزار شده است.
براســاس پژوهش های انجام شــده در مرکــز مطالعات و 
برنامه ریــزی شــهرداری تهران حــوزه منابع انســانی یکی از 
حوزه های پرچالش در شــهرداری اســت که زمینه فســاد نیز 
در آن کم نیســت. در سند مبارزه با فســاد در این زمینه گفته 
شده است که فرایند انتصاب مدیران مناصب عالی و میانی در 
شهرداری و واحدهای تابع همواره از موضوع های مورد بحث 
و ابهام به ویژه در میان خود کارکنان و نیروهای شهرداری بوده 

است.
قرار گرفتــن در برخــی جایگاه هــا در شــهرداری علاوه بر 
اختیارها و قدرت پیش بینی شــده در قوانیــن و مأموریت های 
رســمی، نفــوذ و قدرت اطلاعاتــی زیادی بــرای صاحبان آن 
پســت ها ایجاد می کند که استفاده غیرقانونی و غیر اخلاقی از 
آن می تواند منافع بســیاری را برای فرد یا افرادی ایجاد کند و 

منافع شهر و شهروندان و سایر ذی نفعان را دچار آسیب کند.
صلاحیت هــای عمومــی و تخصصــی که بــرای مدیران 
برشــمرده می شــود، به منظور پاســخ گویی بــه مهارت ها و 
توانمندی هــای لازم بــرای ایفای نقش در جایــگاه مد نظر و 
به حداقل رســاندن آسیب ها و سوءاســتفاده از منافع جانبی 

پست های مدیریتی است.
در فرایند انتصاب مدیران اجرائی نشــدن و کارآمدی کافی 
دســتورالعمل انتصاب مدیران و همچنیــن تغییرهای آن در 
دوره های مدیریتی گوناگون، بنا به خواســت مدیران ارشــد و 
نبود هیچ گونه نظام ارزشیابی متناسب با کارآمدی و اثربخشی 
واقعی مدیران به جای ارزشــیابی عملکــردی از عوامل ایجاد 
فساد اســت. فرایند انتصاب در شــهرداری تهران بیش از هر 
چیز به نزدیکی در دیدگاه ها و روش ها به مدیران ارشد وابسته 
است تا تخصص و توانمندی های عمومی و اختصاصی مورد 
نیاز در آن حــوزه خاص مدیریتی. در فراینــد انتصاب مدیران 
شــفافیت در گزینه های پیشــنهادی برای مدیران و امتیازهای 

صلاحیت هــای حرفــه ای و عمومــی مدیران پیشــنهادی و 
امتیازهای تعیین شــده در دســتورالعمل انتصــاب مدیران و 
همچنیــن، امکان قیــاس آنها می تواند راهکار شفاف ســازی 
در این حوزه باشــد. یکی از مســائل اصلی در انتصاب مدیران 
نبود شفافیت و ثبت نشــدن آرای هریک از مراحل و نهادهای 
تصمیم گیر در این فرایند است. برای نمونه، نظرات حراست و 
بازرســی درباره یک مدیر پیشنهادی هیچ گاه به  صورت رسمی 
به اداره کل انتصاب مدیران ارســال نمی شــود و در بســیاری 
از مواقــع این نظریه درباره یک فرد چندیــن بار تغییر می کند. 
از ایــن رو ثبــت ســامانه ای آرا و نظرات هر یــک از بخش های 

تصمیم گیر بیش از پیش اهمیت می یابد.
مبارزه با فســاد در شــهرداری همیشــه به عنــوان یکی از 
دغدغه های مدیریت شــهری مطرح است. برخی وجود فساد 
در شهرداری را انکار می کنند و برخی نیز بر این موضوع تأکید 
دارند و معتقدند مبارزه با فساد در این سال ها نمایشی بوده و 

نه ریشه ای و به همین دلیل به سرانجامی نرسیده است.
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